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موضــوع اقتصاد ایران بعــد از توافق هســته ای و تغییر و 
تحولات ســاختاری در اقتصاد ایران از چند ماه گذشــته 
همواره یکی از موضوعات اساسی در سطح افکار عمومی 
و نشریات بوده است. موضوع پول های بلوکه شده ایران، 
رقم دقیق آن ها، تاثیر آن ها بــر نقدینگی و تورم، موضوع 
نرخ ارز، وضعیت شــبکه بانکی بعد از تحریم ها و مسائل 
مشــابه دیگر همــه موضوعاتی اســت که طــی یک ماه 
گذشته بســیاری از نشریات و کارشناســان اقتصادی به 

آن ها پرداخته اند.
اما شــاید رئیس کل بانک مرکزی را بتوان به عنوان مرجع 
اصلی کسب اطلاع از سیاست های اقتصادی کلان کشور 
در دوران بعد از تحریم دانســت و خطاب کــرد. از همین 
روی اســت که سخنان ولی الله ســیف از اهمیت اساسی 

برخوردار است.
سیف رئیس کل بانک مرکزی شب گذشته در برنامه نگاه 
یک حضور پیدا کرد و در مورد مسائل خرد و کلان اقتصادی 
توضیحاتی مبسوط ارائه داد. رئیس کل بانک مرکزی در 
این برنامه با تشــریح مبلغ دلارهای بلوکه شده از تاثیر این 
دلارها در افزایش تورم و نقدینگی گفته و با توضیحاتی در 
خصوص نرخ ارز و نقش شبکه بانکی در اقتصاد پساتحریم 
به کل تســهیلات و معوقات بانکی اشــاره کرد. پس از آن 
در پاســخ به ســوالات مجری به نرخ ســود بانکی و نقش 

موسسات غیرمجاز و لیزینگ ها پرداخت.

تفکیکذخایربلوکهشدهبانکمرکزیاز
داراییهایبلوکهشدهدولت

سیف در این برنامه با پاسخ هایی شفاف ذخایر و دارایی های 
بلوکه شــده بانــک مرکــزی و دولــت در دوران تحریم را 
تشریح کرده و گفت: »در خصوص اختلاف آماری میزان 
دارایی های بلوکه شــده، ریشه اصلی اختلاف به نوع نگاه 

برمی گردد.«
ســیف در تشــریح این مطلــب، اظهار داشــت: »باید در 
سوالات دقت شود که گاهی کل دارایی های بانک مرکزی، 
گاهــی کل دارایی های ارزی دولــت و گاهی میزان منابع 
بلوکه شــده مورد ســوال قرار می گیرد که هر کدام معانی 

مختلفی دارد.«
وی ادامه داد: »در صورتی که سوال این باشد که در ازای 
رفع تحریم ها چه میزان از منابع بلوکه شده بانک مرکزی 
آزاد می شود می توان پاســخ داد که 23میلیارد دلار منابع 
بانک مرکزی بلوکه  شده که آزاد می شود و 6 تا 7میلیارد دلار 

نیز متعلق به دولت است که آزاد خواهد شد.«
سیف با تاکید بر اینکه این ارقام نشئت گرفته از آمار رسمی 
 بانک مرکزی است، گفت: »برخی با حدس و گمان ارقام 
را اعلام می کنند که این امر در اذهان مردم مشکل ایجاد 

می کند.«
رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه، ممکن اســت یک 
شــرکت دولتی حسابی داشــته باشــد که رقم دقیق آن را 
بانک مرکزی نداند، اظهار داشــت:  »بانک مرکزی برای 
جلوگیری از این امر دو ماه پیش بخشنامه ای را صادر کرد 
که براساس آن شرکت ها میزان منابع بلوکه شده را اعلام 

کنند که البته این رقم حدود یک میلیارد دلار است.«
وی ادامه داد: »منابع بلوکه شده بانک مرکزی 23میلیارد 
دلار است و بنابر این رقم 29میلیارد دلار تغییر نکرده ضمن 
آنکه 22میلیــارد دلار در چین نزد شــرکت نیکو به عنوان 

وثیقه برای دریافت تسهیلات سپرده شده است.«
وی در پاســخ به این پرســش که چرا رئیس جمهور آمریکا 
رقــم 150میلیارد دلار را اعلام کرده اســت؛ افزود: »این 
امکان وجود دارد که از اوباما برای شــبهه افکنی این رقم 

را اعلام کرده باشد.«
ســیف با بیــان اینکه، برخــی افــرادی که رقــم بیش از 
100میلیــارد دلار را اعلام می کنند به دلیل صحبت های 
دوره قبــل بــوده اســت، ادامــه داد: »ریال معــادل ارز 
بانک مرکزی به حســاب خزانه واریز شــده و آن زمان که 
100میلیارد دلار اعلام شده بود 35میلیارد دلار مربوط به 
طرح های نفتی و 22میلیارد دلار در چین وثیقه گذاشــته 

شده بود که اینک قابلیت استفاده ندارد.«

اثراتدلارهایآزادشدهدرتورمونقدینگی
رئیس کل بانک مرکزی در پاســخ به این پرسش که ورود 
23میلیارد دلار نقدینگی شــوک به اقتصــاد وارد می کند، 
گفت: »منابع احیا شــده به خزانه واریز می شــود بنابراین 
نقدینگی جدیدی ایجاد نمی شود ضمن آنکه با فروش این 

ارز می توان نقدینگی را کاملا جمع کرد.«
وی بــا تاکید بر اینکه، کل منابع صندوق توســعه ملی نزد 
بانک مرکزی است، افزود: »بنابراین منبع جدید دیگری 
وجود ندارد ضمن اینکه اقتصاد کشور ظرفیت بالایی دارد 
و می توان 200 تا 300میلیارد دلار سرمایه گذاری خارجی 
جذب کرد و ورود هیئت های مختلف نشان دهنده ظرفیت 

بالای جذب سرمایه گذاری خارجی است.«

آمادگیشبکهبانکیبرایدورانپساتحریم
وی در پاسخ به این پرسش که آیا بانک مرکزی برای دوران 
بعد از پایان مذاکرات و رفــع تحریم بانک ها آمادگی دارد، 

گفت: »این دوره آغاز دوره ای جدید و پایان دوره ای خاص 
است که البته با همت و تلاش های انجام شده توسط تیم 
مذاکره کننده و برنامه ریزی های انجام شده ثبات خاصی 

در اقتصاد کشور ایجاد شده است.«
رئیــس کل بانــک مرکــزی تصریــح کــرد: »براســاس 
پیش بینی هــا رفــع تحریم های بانکــی چهار تــا پنج ماه 
زمان نیــاز دارد و با رفع تحریم ها شــرایط مورد نظر بهبود 
یافته و رقابتی می شــود، ضمن اینکه زمانی که ارتباطات 
بین المللی برقرار شود، تحرک مجدد در نظام بانکی ایجاد 

خواهد شد.«
رئیس کل بانک مرکزی با اشــاره به برگزاری اولین جلسه 
هماهنگی با مدیران بانک ها و کارشناســان بانکی حاضر 
در مذاکرات، اظهار داشــت: »در این جلســه توضیحات 
بــرای اولین بار ارائه و قرار شــد در بانک هــا کمیته ای در 
این زمینه تشــکیل و گزارش مشــکلات ماهانه به بانک 

مرکزی ارائه شود.«
وی در پاسخ به پرسشــی در خصوص امکان بهانه جویی 
در اجرای برجام و تمهیدات بانک مرکزی برای جلوگیری 
از تکرار تاثیرگذاری بر تحریم هــای احتمالی، گفت: »در 
این دوره تجربه مناســبی به دســت آمده و علی رغم تمام 
محدودیت ها توانســتیم نیازهای بانکی کشــور را تامین 
کنیم و اقتصاد را به ثبات برسانیم ضمن آنکه تورم را از 40 

به 15/6درصد کاهش داده ایم.«
رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه، وظیفه بانک مرکزی 
ایجاد ثبات و آرامش در بازارهاست، افزود: »شرایط توان 
نظام بانکی را افزایش داده و با این دستاوردها دیگر نگرانی 

وجود ندارد.«

نقشپیمانهایدوجانبهپولیدراقتصاد
پساتحریم

وی با اشاره به انعقاد پیمان های پولی، گفت: این تجربیات 
می تواند برای نظام بانکی و اقتصاد کشور مفید باشد. سیف 
افزود: »ما با انعقاد پیمان های دوجانبه پولی قدرت خود را 

در مقابل طرف مقابل حفظ خواهیم کرد.«
دریافت تقاضای تاسیس شعبه توسط بانک های خارجی

رئیس کل بانک مرکزی در خصوص تحولات نظام بانکی 
و روابط بین المللی بعد از برجام، گفت: »با برخی از کشور ها 
همانند آلمان مذاکراتی داشــتیم و پیشنهاداتی ارائه شده 
ضمن اینکه تقاضا برای افتتاح شــعبه در سرزمین اصلی 
و مناطــق آزاد نیز دریافت شــده و این در حالی اســت که 
تقاضای بانک های خارجی تحت شرایطی خاص بررسی 

می شود«.

عاملاصلیتغییرنرخارزبعدازبرجام
وی در پاسخ به این پرســش که چرا بعد از برجام قیمت ارز 
تغییر کرد، گفت:» نوسانات شدید قیمتی در اقتصاد نداریم 
و ایــن ثبات در بازار هــا به دلیل ورود مســتمر اطلاعات و 

نوسانات معمولی است.«
ســیف تصریح کــرد: »تعادل براســاس عرضــه و تقاضا 
ایجادشده و بانک مرکزی نهایت تلاش خود را برای ایجاد 

ثبات ارزی می کند«.
وی در پاسخ به این پرسش که برخی گفته اند که کم بودن 
پول های بلوکه شــده اعلامی به دلیل کنترل ارز اســت، 
گفت: »هیچ مسئولی نمی تواند بیان خلاف داشته باشد.«
وی در مقابل سوال مجری مبنی بر کف و سقف نرخ ارز با 
تاکید بر اینکه بانک مرکزی نــرخ را تعیین نمی کند و نرخ 
توســط بازار تعیین می شــود، افزود: »بانک مرکزی تنها 
جلوی نوسانات شــدید را می گیرد ضمن آنکه سامانه ای 
توســط بانک مرکزی ایجاد شــده که نــرخ واقعی خرید و 
فروش ارز در صرافی ها معدل گیری شــده و در آخر وقت 
اداری متوســط نــرخ اعلام می شــود. البته هــر صرافی 
می تواند نرخ تعیین کند و ســایت داشته باشد ولی مکلف 

است که معاملات را با همان قیمت انجام دهد.«

زمانتکنرخیشدنارز
وی گفت: »نرخ واقعی ارز نرخی است که بتواند در اقتصاد 
اشتغال ایجاد کرده و تولید را حرکت دهد ضمن اینکه نرخ 
غلط ارز به اهــداف ضربه می زند و چنــد نرخی بودن نرخ 
ارز نیز مفاســدی را ایجاد می کند، بنابراین بانک مرکزی 

خواستار نرخ واحد است.«
ســیف دلیل اجرایی شــدن ارز تک نرخی بعد از 5 تا 6 ماه 
از اجرای برجام را عملیاتی شــدن ارتباطات کارگزاری ها 
دانست و اظهار داشت: »ارز تک نرخی تغییر ناپذیر نیست 
زیرا نظام ارزی کشــور شناور مدیریت شــده است و نرخ با 

واقعیت های اقتصادی باید تطبیق داده شود.«
به گفته وی، نظام تخصیص ارز به نیازهای وارداتی اقتصاد 
توجه دارد و در پی لطمه زدن به تولید نیست و در این زمینه 
باید واقع نگر باشــیم ضمــن اینکه با اســتفاده از اقتصاد 

مقاومتی شالوده اقتصاد را باید بهبود بخشیم.
وی با بیان اینکه، مجموعه اقتصادی دولت با هماهنگی 
با یکدیگــر اقدامات را انجام می دهند، گفت: »دو ســال 
گذشته دوره تمرین بوده و دستاوردهای مطلوبی به دست 

آوردیم و امیدوارم این روند استمرار یابد.«

واگذاری ۳۰هزار خودرو به فرهنگیان
مدیر عامل صندوق ذخیره فرهنگیان 
گفت: امسال حدود 30هزار خودرو از 
ابتدا تا پایان سال بین فرهنگیان عضو 
این صندوق توزیع می شــود. شهاب  
الدین غندالی مدیــر عامل صندوق 
ذخیــره فرهنگیان با اشــاره به تعداد 
اعضای عضو این صنــدوق، اظهار 

داشت: اکنون بیش از 900هزار فرهنگی عضو صندوق 
ذخیره فرهنگیان هســتند. وی با بیان اینکه فرهنگیان 
هیچ اجباری برای عضویت در صنــدوق ذخیره ندارند، 
خاطرنشــان کرد: در گذشته معاون توســعه مدیریت و 
پشتیبانی وزارت آموزش و پرورش بخشنامه ای را جهت 
اطلاع فرهنگیان برای عضویت تمام معلمان ارسال کرد 
که همگی عضو صندوق هستند مگر اینکه فردی تمایل 
نداشته باشــد. غندالی افزود: پس از این موضوع درصد 
کمی که حدود 5درصد از کل فرهنگیان بودند اعلام کردند 

که تمایلــی به عضویــت در صندوق 
ذخیره ندارند. مدیــر عامل صندوق 
ذخیــره فرهنگیــان در خصــوص 
واگذاری خــودرو به فرهنگیان عضو 
صندوق ذخیره، خاطرنشــان کرد: 
در خصوص واگــذاری خودروهای 
خارجی به دلیــل اینکه فضای منفی 
در جامعه ایجاد کردند، مشــکل داشتیم که اکنون تماما 
تحویل شد. وی در خصوص واگذاری خودروهای داخلی 
به فرهنگیان عضــو صندوق نیز گفت: امســال حدود 
30هزار خودرو از ابتدا تا پایان سال بین فرهنگیان عضو این 
صندوق توزیع می شود که سال مالی صندوق از شهریور تا 
شهریور سال بعد است. غندالی ادامه داد: وقتی که خودرو 
بر اساس توافقات تحویل گرفته می شود، افراد را بر اساس 
سوابق دسته بندی می کنیم و اطلاعات مربوط روی سایت 

صندوق ذخیره قرار می گیرد و ثبت نام انجام می شود.

جزئیاتی از مذاکرات ایران در اجلاس وین
مدیرعامل سازمان توسعه و نوسازی 
معادن و صنایع معدنی ایران با تشریح 
جزئیات مذاکرات ایران با شرکت های 
اروپایــی در اجــلاس ویــن گفت: در 
این اجلاس بیشــتر علاقه مندی ها 
به ســمت حوزه خودرو بــود. مهدی 
کرباســیان گفت: در ایــن اجلاس 

شــرکای معتبر بین المللی و اروپایی حضور داشــتند. اما 
جمهوری اسلامی در روند مذاکرات خود با این شرکت ها 
تاکید داشت که اگر آن ها خواستار واردات ماشین آلات و 
تکنولوژی به ایران هستند باید مهندسی آن ها را نیز به کشور 
بیاورند. وی با اشاره به اینکه در روند این مذاکرات سیستم 
بانکی اروپا و حتی بانک های اتریش اعلام آمادگی خود را 
برای تامین اعتبار و گشایش فاینانس در ایران مطرح کردند 
گفت: تاکید ما در همکاری با شرکت های خارجی انتقال 
تکنولوژی به کشور است. کرباسیان با بیان اینکه امیدواریم 

ظرف چند ماه آینده با لغو تحریم های 
بین المللــی مذاکــرات مقدماتی ما 
با شــرکت های خارجــی وارد مرحله 
عملیاتی شــود گفت: خوشــبختانه 
شب گذشته یکی از شرکت های معتبر 
آلمانی که از 8 ماه گذشته تعاملاتی را 
برای گسترش همکاری با ایران داشته 
اســت اعلام کرد که مجوز تامین اعتبار را دریافت کرده و 
می تواند با ایران همکاری نماید. وی اضافه کرد: البته شرط 
ما برای فعالیت با این شرکت آلمانی تامین اعتبار مالی بود که 
خوشبختانه این شرکت مجوز این امر را دریافت کرده است. 
کرباسیان درمورد علاقه مندی ســرمایه گذاران خارجی 
در فعالیت در بخش های مختلف کشور نیز گفت: در این 
اجلاس بیشتر علاقه مندی ها به سمت حوزه خودرو بود 
البته در کنار این موضوع بحث اکتشافات معدنی و تامین 

مالی نیز مورد توجه سرمایه گذاران خارجی قرار داشت.

5

وام یک ساعته برای 
بازنشستگان  و کارمندان!

در گیرودار دریافت وام بانکی از بانک های دولتی 
و خصوصــی علاوه بر شــرکت های مشــاوره وام 
بانکی ظاهرا عده ای از اشــخاص حقیقی فضای 
وام بانکــی را به صرفــه دانســته و در تلاشــند بــا 

تبلیغات ســطح شهر مشتری جذب کنند.
فرایند بعضا پیچیده و دشوار بانک ها برای پرداخت 
تسهیلات به مردم بر کســی پوشیده نیست و همه 
گــر بخواهند از بانک وام  به ایــن اذعان دارند که ا
بگیرند باید خوان های فراوانی را پشت سر بگذارند.
همیــن موضــوع باعــث شــد تــا موسســات و 
صندوق هــای غیرمجــاز جایگزیــن بانک هــای 
دولتــی و خصوصــی نــزد گروهی از مردم شــوند 
چراکــه انجــام تمام مراحــل دریافت تســهیلات 
از بانک هــای مجــاز بــرای عــده ای از مــردم 

دشواری های خاصی را دارد.
البته این موضوع مورد نقد کارشناســان و فعالان 
اقتصادی است و بارها این تذکر داده شده که نباید 
نظــام بانکی به گونــه ای عمل کند کــه فضا برای 
فعالیــت موسســات غیرمجاز فراهم شــود ولی تا 

کنون این نقدها به جایی نرسیده است.
هرچنــد اعمــال شــرایط پیچیده بــرای پرداخت 
تســهیلات به مردم علاوه بر موسسات غیرمجاز 
بــه ذائقــه عــده ای دیگــر از اشــخاص حقیقــی 
هــم خوش آمــده و موجب شــده تا بــا راه اندازی 
شــرکت های مشــاوره وام بانکی بــه فعالیت های 
بانکــی البتــه از نــوع پرداخــت تســهیلات روی 
 بیاورند و در نهایت موجــب ضرر و زیان گروهی از 

مردم شوند.
ولی الله ســیف رئیس کل بانک مرکزی البته بارها 
به مــردم هشــدار داده کــه فعالیت شــرکت های 
مشــاوره وام بانکی به هیچ عنوان مورد تایید بانک 
مرکزی نیســت و مردم نباید فریب این شــرکت ها 
را بخورند. امــا با این وجود کماکان شــرکت های 
مشــاوره وام بانکی بــه فعالیت خــود می پردازند و 
به راحتی در روزنامه های کثیرالانتشــار و ســطح 

شهر تبلیغ می کنند.
در همین کش و قوس اما شاهد تبلیغات اشخاص 
حقیقی در سطح شهر هســتیم که تلاش می کنند 
گهی هــای تبلیغاتی وسوســه انگیز توجه  با درج آ

مردم را جلب کنند.
گهی هایی که توســط این اشــخاص منتشــر  در آ
شــده این طور آمده اســت کــه کارمنــدان دولت 
و بازنشســتگان می تواننــد ظــرف یــک ســاعت 
وام بگیرنــد! خبرنــگار تســنیم به همیــن منظور 
بــا یکــی از ایــن افــراد تمــاس گرفــت و وی در 
پاســخ گفت که می تواند تا ســقف هفــت میلیون 
 تومــان وام بــا ســود 2/5درصدی بــه کارمندان 

دولت بدهد.
وی می گویــد: ایــن وام بنا بــه انتخاب مشــتری 
می توانــد در دوره های زمانــی 12، 18 و 24ماهه 
باشــد. همچنین نیازی بــه ضامن نیســت و تنها 

داشتن دسته چک کفایت می کند.
این فرد که خــود را متولــی موسســه بازرگانی ... 
معرفــی می کنــد در ادامــه همچنیــن تاکید دارد 
اگر فــردی قصــد دریافــت وام از این شــرکت را 
دارد می توانــد بــا در اختیار داشــتن آخرین فیش 
حقوقی، حکم کارگزینی، صورت حساب سه ماهه، 
دســته چک و کارت ملی به دفتــر مرکزی مراجعه 

کند.
وی البته در پاســخ بــه اینکه آیا این موسســه مجوز 
رسمی دارد یا خیر، تاکید می کند: خیر، مجوز نداریم 

و به صورت شخصی فعالیت می کنیم!

رصدخانه

بهترینزمانبرایخریدلوازمخانگی
محمــد طحان پــور رئیس 
اتحادیه فروشــندگان لوازم 
خانگــی، با اشــاره بــه لغو 
تحریم ها و تاثیر آن بر قیمت 
لوازم خانگی گفت: در حال 
حاضر امــکان کاهش یک 
باره قیمت لوازم خانگی وجود 

ندارد چرا که کاهش قیمت مستلزم آماده شدن 
زیرساخت هاســت. طحان پــور تصریح کرد: 
پیش بینی ما این اســت که با تک نرخی شــدن 
ارز و کاهش قیمــت مواد اولیــه در اواخر نیمه 
دوم ســال شــاهد کاهش قیمت لوازم خانگی 
باشــیم.  وی ادامه داد: خوشــبختانه در حال 

حاضر شاهد این هستیم که 
قیمت لوازم خانگی افزایشی 
نداشته چرا که بازار اجازه این 
افزایش را به تولیدکنندگان 
و واردکننــدگان نمی دهد. 
طحان پور با تاکید بر اینکه 
بازار شــدیدا رقابتی اســت 
گفت: این شرایط موجب شده تا لوازم خانگی با 
حداقل سود به فروش برسد. توصیه من این است 
که با توجه به اینکه بازار مملو از کالاست و برخی 
فروشگاه ها با شرایط ویژه اقدام به فروش لوازم 
خانگی می کنند الان بهترین زمان برای خرید 

لوازم خانگی است.

توضیحاتنوبختدرموردتاخیردرپرداختیارانه
بخــت  نو قــر  با محمد
ســخنگوی دولت با اشاره 
به تبصــره 20 قانون بودجه 
سال 94 گفت: دولت طبق 
این قانون موظف است یارانه 
نقدی را هر ماه به حســاب 
خانوارها واریز کنــد و ما نیز 

همین کار را انجام خواهیم داد. وی تصریح کرد: 
تاخیر دوروزه واریز یارانه خرداد و تیر 94 خللی در 
پرداخت یارانه ها ایجاد نکرده است و یارانه نقدی 
خانوارها طبق قانون پرداخت خواهد شد. رئیس 
سازمان مدیریت و برنامه ریزی همچنین با اشاره 
به انتظار مردم برای کاهش قیمت ها و دوران بعد 

از لغو تحریم ها افزود: ارزانی 
کالاهــا از طریــق افزایش 
واردات از خارج از کشــور به 
هیچ عنوان در سیاست های 
دولت نیست بلکه سیاست 
اصلــی مــا ایجــاد ارزانی از 
طریــق افزایــش تولیدات 
داخلی ناشی از ســرمایه گذاری هایی است که 
از منابع خارجی و داخلی بعد از تحریم ها فراهم 
خواهد شد. وی گفت: در شرایط پساتحریم فضا 
به گونه ای آماده می شــود که بتوانیم بیشترین 
بهره را از ســرمایه گذاری های داخلی و خارجی 

ببریم.

مذاکرههواپیماییایرانوآلمان
یک هفته نامــه آلمانی از 
مذاکرات شرکت »ام تی یو 
اینجینز«، شــرکت  آئــرو 
آلمانــی ســازنده موتــور 
هواپیمــا بــا ایرلاین های 
ایرانی بــرای ارائه خدمات 
تعمیــرات  و  نگهــداری 

هواپیما خبر داد. مدیر اجرایی شرکت »ام تی یو 
آئرو اینجینز« در مصاحبه با هفته نامه آلمانی 
یورو ام ســونتاگ گفت: این شــرکت آلمانی 
ســازنده موتور هواپیمــا برای ارائــه خدمات 
نگهداری و تعمیراتی به نــاوگان هوایی ایران 
با تهران در حال مذاکره اســت. رینر وینکلر با 

توضیح اینکه ام تی یو بسیار 
مشتاق اســت تا به خطوط 
ایــران خدمــات  هوایــی 
تعمیراتــی و نگهداری ارائه 
دهــد، افــزود: »مذاکرات 
بــا شــرکت های ایرانــی با 
مشــاوره و رایزنی با مقامات 
مسئول کنترل صادرات آلمان و آمریکا انجام 
شــده اســت.« وی ادامه داد: »بســیاری از 
موتورهای هواپیمای ســاخت غرب در ایران 
اســتفاده می شــود که موجب افزایش تقاضا 
بــرای دریافت خدمــات نگهــداری و تعمیر 

شده است.« 
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